
EL CAS DE L’ARXIU ROSET, UN PLANY I UN PREC 
 
Molts ens preguntem què passa amb l’Arxiu Roset. Molts ens demanem per què 
encara no s’ha fet un centre d’imatge o un arxiu que posi en valor, entre d’altres, tot el 
material dels fons de l’arxiu de Josep Maria Roset per tal que la ciutat i els seus 
habitants se’n puguin beneficiar. Per què tot aquest material encara és a casa del Sr. 
Roset tot i ser, en bona part, propietat de la ciutat? És una pregunta retòrica, ja fa 
molts anys que en Roset va fer la cessió del seu arxiu a l’Ajuntament, el 1997. Fa vint-i-
un anys, per ser precisos. Cessió que, com que comportava el compromís a mig terme 
de fer un Centre d’Imatge, es va regular amb un conveni de dipòsit que havia de 
caducar el 2008, i que es va allargar amb una pròrroga fins el 2011 perquè 
l’Ajuntament encara no disposava de les condicions pactades. Des del primer moment 
la família no ha parat de picar a la porta de l’Ajuntament per tal que es faci realitat el 
que es va acordar i es tanqui el tracte: un Centre d’Imatge per posar en valor els 
materials i garantir-ne la conservació, perquè tothom els pugui consultar i estudiar, per 
preservar la memòria gràfica de la ciutat i per poder exportar Rubí cap enfora, perquè 
puguem formar part de la història del Vallès, de l’Àrea Metropolitana, de Catalunya i 
del país, si cal.  
 

En aquests vint-i-un anys, és ràpid de dir, s’ha passat per quatre alcaldes, per cinc 
directors de la Direcció General de Patrimoni Cultural de la Generalitat i per nou 
Consellers de Cultura, i el tema segueix encallat. Ens consta que de fora ho han 
intentat, però la resposta sempre pertinent de l’Ajuntament dient que avança el que 
no avança, frena constantment l’impuls que des de dalt els demanen. La realitat és 
que, si s’està fent feina, ningú no en veu els resultats i el temps passa i passa. 
Difícilment es pot arribar a una altra conclusió que la manca de sensibilitat i voluntat 
política per donar valor a allò que ens dignifica com a poble i com a persones. No és 
comprensible per a ningú que a hores d’ara aquest tema no estigui resolt. Un tema 
que és un llast per a Josep Maria Roset que, els que el coneixem bé, sabem que s’ha 
dedicat en cos i ànima a fer prevaldre la memòria i a lluitar perquè Rubí pugui tenir el 
seu propi Centre d’imatge.  
 

On és la ciutat en aquest tema? Qui tancarà la patata calenta que és l’Arxiu Roset i 
dignificarà la seva persona tal com es mereix? Qui resoldrà el futur d’uns materials (el 
color) que s’estan fent malbé i que cal preservar amb urgència? Qui farà l’esforç per 
lluitar perquè la resta de materials de què disposa aquest fotògraf quedin també per a 
la ciutat? Ens demanem, modestament, per què un material que a hores d’ara fora de 
Rubí tothom sap que és d’Interès Nacional, a la nostra ciutat passa desapercebut i la 
persona que n’és l’exponent i artífex, relegada a l’oblit. Quantes fotografies de Roset 
veieu publicades amb el seu nom? Quants estudis s’han fet del seu llegat? I no només 
del material gràfic que ha aplegat de conciutadans seus, sinó de la seva pròpia obra, 
que és segurament, tal com es reconeix fora, del bo i millor del país. 
 

I aquí ho deixem, una reflexió oberta, un plany i un prec per una situació injusta cap a 
una persona que ningú dubta en reconèixer-li els mèrits pel que, a molts nivells i des 
d’entitats molt diverses, ha fet per la ciutat. 
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